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És una satisfacció i un goig immens presentar els escrits de germans 
preveres i laics col·laboradors de Mn. Xavier Batiste Mercadé, el traspàs 
del qual es va produir el dia 11 de setembre del any 2019. Més tard la 
Confraria de la Mare de Déu de Montserrat li va dedicar un sentit record 
invitant algunes persones que expressessin els seus sentiments respecte a 
la vida i al ministeri de l’amic estimat.
Teniu en aquestes pagines el resultat de l’acte que es va organitzar al 
Paraninf de l’Acadèmia Mariana a la Casa de l’Església de Lleida, el passat 
9 de setembre. El bisbe de la vostra diòcesi, que escriu aquest comentari, 
va estar present escoltant les belles paraules dedicades a Mn. Batiste i ara 
té l’alegria de donar a conèixer a tothom el seu contingut.
El Poble de Déu reconeix i agraeix constantment la dedicació dels preveres 
que actuen fent present Crist en les seves paraules i en els seus fets. En 
qualsevol cas, tot cristià ha de sentir el goig de saber que únicament Crist 
és el seu mitjancer, perquè gràcies a Ell pot realitzar-se com a persona 
en el propi ésser i en l’actuar. D’una manera especial aquesta mateixa 
consideració ha de fer-se-la seva tot sacerdot, degut que ha de viure en la 
pròpia carn el misteri de la gràcia de Crist-sacerdot que el construeix com 
a persona, i més a més, perquè el fa sentir la satisfacció de saber que des 
del seu ministeri podrà ajudar a la resta de germans per a que es trobin 
amb el Crist, que és el fonament i el principi de la seva vida cristiana. 
Si lliurar la vida com un comportament personal és ja un regal de Déu, 
saber i sentir-se cridat per ajudar els altres a superar les limitacions i les 
mancances del pecat i portar-los al encontre amb el Ressuscitat, és un 
motiu d’acció de gràcies. 
I això mateix ho tenia clar el nostre germà Xavier. Vivia la seva dedicació 
amb molta alegria, feia amics per tot arreu i mostrava molt d’entusiasme 
de predicar, de parlar, d’ensenyar qui era el Senyor, germà i amic de tots, 
mostrant la salvació i la proximitat del Regne de Déu en aquesta societat 
moltes vegades refractària al mateix Evangeli. Malgrat tot no perdia 
l’ànim. Parlava sempre, parlava a tothom, parlava posant al centre de la 
seva paraula, de la seva vida Jesús; pretenia el mateix per als seus oients 



als quals traslladava amb força convicció la transmissió de la fe que, per a 
ell, era el més important del món.
Amb els seus germans preveres era molt respectuós, molt amable, 
expressant les seves opinions sense voler ofendre ni violentar l’altre. Era 
coneguda la seva sensibilitat pastoral, farcida d’una llarga experiència 
en distintes parròquies de la nostra diòcesi. Contava els esdeveniments 
sempre en pla positiu incloent les dificultats que havia sofert al llarg 
dels anys. Rebia la comprensió indiscutible dels seus germans, als quals 
admirava reconeixent les diverses sensibilitats.
Agraïm el seu esforç per promoure la formació i la responsabilitat dels 
laics. Va dedicar moltes hores de treball per orientar la vida i la missió 
eclesial del nostre laïcat. Molts d’ells el recorden amb afecte de fills, de 
germans i més encara, en la seva joventut, de pares i mares.
Tot això ho trobareu en aquestes pàgines. I molt més en els vostres records 
perquè són més valuoses les persones que les paraules i els elogis. Malgrat 
tot a aquest bisbe li agrada sentir i comprovar l’estima de tot el Poble de 
Déu als qui han lliurat la seva vida al servei de tothom.
       

Lleida, 7 de novembre de 2021

Foto dels ponents participants a l’acte de recordança de Mn. Batiste (Fotos Josep M. Currià)



“Mn. Batiste ha estimat i fet estimar l’Església,
el País i la Mare de Déu”

P. Joan M. Mayol

Monjo i Director de la Confraria de la Mare de Déu de Montserrat

Mossèn Xavier Batiste Mercadé 
ha estat durant molts anys, 
l’ànima d’una de les grans 
romeries de Montserrat: la 
Romeria de Lleida. Recollint 
el 1999 el relleu de mossèn 
Màrius Rodrigo, al davant 
de la Confraria de la Mare de 
Déu de Montserrat de Lleida, 
s’estrenà com a Consiliari en el 
57è pelegrinatge a Montserrat.

Mossèn Baptiste ha estimat 
i ha fet estimar l’Església i el 
País, ha estimat i ha fet estimar 
la Mare de Déu sota les seves 
advocacions catalanes, ha 
estimat tothom en Jesucrist i ha 
fet estimar-lo particularment 
als joves.

Ha estimat i ha fet estimar 
l’Església viva en el seu 
sempre renovar-se observant 
els signes del temps per poder 
esdevenir significativa en la 
transmissió de l’evangeli a la 
nostra societat actual.

Va tenir una estimació 
preferencial pels infants. 
Qumran, la filla espiritual de la Confraria, va ser per a ell l’obra social i 
d’integració on els nois i noies que havien fet la primera comunió, en un ambient 
familiar, lúdic i de reflexió, podien descobrir Catalunya a través de Montserrat, 
per estimar-la millor. També estava pensat com una descoberta de la vida de 
l’Església a través dels diversos aspectes de Montserrat. Quan ell t’explicava la 
Colònia de Qumran ens la feia veure com una gran família que durant uns dies 



de colònies posava en joc els elements essencials de la convivència on l’aspecte 
lúdic, socials, cultural i religiós formaven un tot al servei del creixement humà 
i espiritual dels nois i noies que hi participaven.

Va estimar i fer estimar Maria, aquella qui ens va fer néixer Jesús, apropant-se 
al llarg dels segles, per mitjà de les seves diferents advocacions, a les diferents 
cultures que, com la nostra, han nascut al redós de l’evangeli.

Ha estat un home de mirada humil i cor generós, de conversa profitosa lluny 
de fer safareig. Home de “somnis de despert” que diria Ramon Llull, que ha 
comunicat, en el nom de Jesús i de la seva mare Maria, il·lusió i confiança. Ha 
estimat les persones en concret i s’ha fet estimar de tothom que l’ha tractat.

Com a prevere crec que va viure el seu ministeri com un tot espiritual encarnat, 
com una experiència i un servei que s’ofereix compartint. Mn. Batiste era dels 
capellans que sabia que no tenia totes les respostes, que malgrat el seu bagatge, 
o potser per això, sabia que sempre hi ha quelcom de bo a aprendre quan es 
comparteix sense pretensions ni prejudicis.

Un capellà més enllà de la sagristia. El carrer com a lloc pastoral fruit de la 
teologia de l’encarnació, de l’enculturació en la mateixa parròquia, a cavall dels 
diferents pobles d’aquesta part de ponent que forma part de la vinya del Senyor 
de la qual ell se sentí sempre col·laborador. La seva actitud ens mostra que per 
involucrar en l’esperit cal involucrar-se amb humanitat.

Intueixo que vivia el seu ministeri com un do, com un infant l’endemà de Reis. 
La seva mirada em recordava la benaurança de Jesús: Feliços els nets de cor 
perquè veuran Déu. Crec que veia cada persona d’una manera senzilla, molt 
real, com aquell que veu la punta d’un iceberg amb la intuïció del bloc immens 
que amaga. Un regal que Déu va donar a Lleida en la seva persona: la netedat 
de cor.

No era un marxant d’espiritualitat o de bonisme. No venia l’oli del consol i 
de l’alegria embotellat i amb un llaç, oferia el consol i l’alegria de la fe amb les 
seves mans, eixugant les llàgrimes amb els dits, acollint el dolor amb el silenci 
dolç d’una presència fraternal. Igual que en el baptisme ungia el cap dels nens, 
un sacerdot com ell, continuava tocant la pell de l’angoixa i la preocupació, les 
ferides del pecat i del desamor, apropant-se amb respecte, acompanyant amb 
discreció.

No crec que li preocupes gaire ocupar els primers llocs, ni col·leccionar títols o 
honors passatgers perquè se sentia plenament feliç amb la realitat que implica 
l’únic títol digne de ser gravat al foc en el nostre cor de creients: el de ser Fills 
de Déu en Jesucrist. I això ho comunicava constantment com el rec per cinta 
d’exsudació que es fa per regar els arbres en grans extensions de terreny. Com 
les canonades de material porós que distribueixen l’aigua de manera contínua 
a través dels porus, de manera que es forma una línia contínua d’humitat, la 



suficient per mantenir fresques les arrels, així en la fidelitat i en la constància del 
seu dia a dia comunicava la frescor de l’evangeli.

El seu llenguatge era positiu. Lúcid davant les rèmores i els entrebancs, no 
s’instal·lava en la queixa aclaparadora, la lamentació dramàtica o la crítica agra. 
Però això no li venia d’una voluntat de perfeccionisme sinó de l’experiència 
humil de la mateixa fragilitat que li recordava que tots som deixebles necessitats 
de l’auxili del Senyor. I com diu el papa Francesc ens deslliura de la tendència 
prometèica dels qui en el fons només confien en les seves forces i se senten 
més que els altres pel fet de complir unes certes normes. En la seva pregària 
silenciosa davant la Verge Morena hi portava les alegries, les tristeses, les ferides 
de tots els homes i dones de Lleida i de més enllà de les terres de ponent, perquè 
Ella i el seu Fill Jesús les acompanyés amb el do de l’Esperit

Agraït al seu temps, preocupat pel futur, no es conformà mai amb un present 
satisfet de si mateix, inalterable. 
Sempre intentà ser un artesà de 
relacions i de comunió, confiat 
sense ser ingenu, il·lusionat 
però no fantasiós, pacient sense 
desídia.

La seva figura em recorda, 
com diu el Papa Francesc, “els 
sants de la porta del costat” 
que, sense deixar de tenir les 
seves mancances, fan vèncer en 
nosaltres el desig d’anar a l’arrel 
de la fe que és el trobament 
personal amb Jesucrist, i com 
a deixebles seus estimats, 
l’acolliment a casa nostra de la 
seva Mare.

El sobtat traspàs de mossèn 
Batiste va ser l’11 de setembre; un 
dia molt especial per a la devoció 
montserratina: l’aniversari de 
la coronació canònica de la 
Mare de Déu de Montserrat 
com a Patrona de Catalunya, 
festa a la qual més tard s’uniria 
la Nostra Diada Nacional. 
Un bell coronament d’una 
vida intensament sacerdotal i 
sentidament catalana.



“Montserrat és el nostre Sinaí”
Josep Estruch

Director de la Confradia de Montserrat de Lleida

Després del traspàs de Mn. Xavier Batiste, que al cel sia, volíem dedicar-li 
un homenatge durant la Festivitat de la Mare de Déu de Montserrat de l’any 
passat (2020), però com ja podeu suposar, va ser impossible poder-ho organitzar 
motivat per la pandèmia i per les restriccions que en aquells moments se’ns 
imposaven. 

Ara, ens ha semblat adient celebrar aquest acte de record a Mn. Xavier Batiste, 
en la commemoració del 75è aniversari de la Confraria, però, aprofitant aquesta 
efemèride també voldria recordar els altres consiliaris que ha tingut la Confraria 
durant tots aquests anys.

Durant aquests temps, han estat tres els consiliaris que han dirigit la Confraria: 
Mn. Ramon Espasa, Mn. Màrius Rodrigo i Mn. Xavier Batiste. Tres personatges 
emblemàtics, que han estat referència entre la societat lleidatana i montserratina 
i que ja formen part de la història de la Confraria. Com veieu, parlo en passat. 
Però a la vegada també voldria mostrar la nostra satisfacció perquè Mn. Josep 
M. Escorihuela, gran devot de la Mare de Déu de Montserrat, sigui ara el nostre 
consiliari i, estem convençuts, que com els seus antecessors, també farà història.

Així doncs, després de l’acabament de la guerra civil i el restabliment del 
culte, l’any 1940, Mn. Ramon Espasa ja va organitzar la primera romeria de la 
postguerra a Montserrat, iniciativa que marcava els fonaments de la restauració 



de la confraria. La devoció a la Moreneta es va anar restablint a Lleida i així fou 
recollit per una sèrie de lleidatans que l’any 1946 van reinstaurar la confraria tal 
com avui la coneixem. Aquest grup de persones no van tenir el menor dubte en 
proposar al senyor bisbe el nomenament del Dr. Ramon Espasa con a consiliari. 
La seva vessant montserratina fou totalment remarcable i la seva predisposició 
al començament de la represa de la Confraria, fonamental

El Dr. Ramon Espasa va ser un d‘aquells preveres que van patir persecució 
religiosa durant la guerra civil. Fou un dels capellans que varen ser clergues i 
poble a la vegada, que es formaren en el preconcili i es desvetllaren per viure el 
postconcili amb una total adaptació als nous moments eclesials.

Fou l’ànima de la confraria, el promotor de l’avui multitudinària celebració de 
la Mare de Déu de Montserrat a la catedral cada 27 d’abril. En el seu temps fou 
l’animador d’una escolania que volia semblar-se a la de Montserrat. Juntament 
amb els membres de la Junta, va impulsar l’altar de la Mare de Déu de Montserrat 
a la Catedral. Es van organitzar unes conferències sobre el Concili Vaticà II amb 
un gran ressò mediàtic per la qualitat dels ponents (entre altres, l’abat Cassià 
Just i el monjo Evangelista Vilanova) i fins i tot, si m’ho permeteu, caldria dir, 
que fou considerat com un monjo més de la comunitat de Sant Benet a Lleida.

Per altre banda, cal revalorar el pontificat del bisbe Ramon Malla que sempre 
havia mostrat la seva estima a la Moreneta i que per desig seu, està enterrat 
als peus de l’altar de la Mare de Déu de Montserrat de la Catedral. Va esser 
ell qui va nomenar al nou consiliari Mn. Màrius Rodrigo, que ja actuava com 
a viceconsiliari. Persona que va destacar per la seva gran vitalitat. Durant la 
seva vida sacerdotal va ocupar innombrables càrrecs que ara es faria molt llarg 
anomenar. 

Durant la seva estada com a consiliari de la confraria, es recorda les conferències 
tan ven treballades que va fer sobre Mn. Cinto Verdaguer. La divisió del 
bisbat el va fer sofrir molt. La seva opinió arribà a ser contundent sobre la que 
considerava una equivocació dels bisbes espanyols.

La missió desenvolupada com a consiliari de la Confraria va deixar una forta 
petjada. La seva implicació va representar la modernització de molts costums, 
adequant-los a les directrius emanades del Concili Vaticà II. Va incorporar el 
butlletí El Matí com a diari de la romeria anual a Montserrat, amb uns editorials 
memorables. La seva gran activitat pastoral també es va palesar a la Confraria.

La seva mort va colpir a tota la família montserratina de les terres de Lleida. 
Tots els que formaven part de la diòcesi de Lleida sabien qui era i qui havia estat 
i la labor que havia realitzat a la Diòcesi i a la Confraria.

Ara sí, ara parlaré del nostre estimat Mn. Xavier Batiste. 

En un moment de dificultat de la Confraria, en coincidir en poc temps la mort 
del president Joaquim Colell i del vicepresident Manel Garcia i la malaltia del 



consiliari Mn. Màrius Rodrigo, la Confraria va quedar molt minvada i fins i tot 
en perill de desaparèixer.  

En aquesta difícil situació, el bisbe Ramon Malla, el 17 de juliol de 1999 va 
nomenar el rector de Torres de Segre, Mn. Xavier Batiste, nou consiliari de la 
Confraria. Va ser ell, juntament amb la Sra. Teresa Llop, l’Amadeu Bonet i na 
Maria Mercè García, els que van impulsar un nou ressorgiment. Mn. Batiste 
va ser una figura fonamental, amb el seu caràcter sempre positiu, optimista, 
engrescador i, sobre tot, amb el seu esforç i treball. Fou un home alegre, afable 
i molt humà. El caracteritzava el seu to pausat. En el decurs dels anys fou un 
gran impulsor de la Confraria.

Les tres idees fonamentals que va mantenir durant tota la seva vida van ser: 
l’Església, Catalunya i la Mare de Déu de Montserrat.

Durant la transició política va incorporar-se, juntament amb altres sacerdots a 
nous moviments, especialment de caire social i catalanista. Va formar part de Pax 
Cristi, reconeguda com una associació catòlica dedicada a la pau internacional. 
En la seva llarga vida sacerdotal a la diòcesi de Lleida va ser un impulsor de 
les directrius emanades del Concili. La seva convicció, valentia i coherència en 
aquells temps difícils, el van convertir en un capellà de referència.

Professor durant molts anys de l’Institut Superior de Ciències Religioses de 
Lleida (IREL), fou autor de diversos llibres d’espiritualitat, teologia i pastoral. 
Entre els que cal destacar ”A Quaranta anys del Vaticà II”. “Com veig l’església 
a casa nostra?” o “Històries d’un malalt terminal” i a nivell pastoral podem 
mencionar “Vull rebre el baptisme” on desplegà una catequesi pels nens en 
edat escolar que demanen el baptisme o “A nous temps, noves respostes”, escrit 
per poder treballar a la Confraria, basat en la carta dels Bisbes de Catalunya de 
l’any 2007 “Creure en l’Evangeli i anunciar-lo”.

Ara permeteu-me que incorpori una anècdota personal: en acabar els meus 
estudis a l’IREL i haver de fer la tesina com a treball final de llicenciatura 
en Ciències Religioses, va ser Mn. Xavier Batiste el que va indicar-me la 
possibilitat d’escollir com a tema la Història de la Confraria de la Mare de Déu 
de Montserrat de Lleida, doncs no existia cap publicació sobre aquest tema. 
Entre la seva insistència i la meva devoció a la Moreneta, va ser molt senzill 
prendre en consideració l’execució d’aquest treball, que després es va convertir 
en llibre. En proposar el tema al llavors director de l’IREL, Dr. Ramon Prat, a 
l’instant, va acceptar el meu suggeriment encoratjant-me a estudiar una entitat 
lleidatana amb una història tan destacada. Ara vull agrair-li aquesta proposta 
que en aquells moments no havia ni imaginat.

D’entre les moltes tasques que va emprendre, sempre pensava en el bé de 
l’Església. En la Confraria, constantment feia noves aportacions. La seva 
voluntat fou des del principi adequar la Confraria als signes dels temps. Mai ni 
un sol retret. Mai no imposava el seu criteri. Sempre fou dialogant. 



Entre totes les aportacions de Mn. Batiste a la Confraria, voldria destacar la 
Colònia Qumran, projecte que va començar i acompanyar durant la seva llarga 
trajectòria. La seva activitat consistia en organitzar unes colònies a Montserrat, 
amb els nens de les terres de Lleida, també de Torres de Segre, coincidint amb 
la Romeria que la Confraria fa cada any a Montserrat. Va aconseguir que els 
nens sense possibilitats econòmiques no deixessin d’anar mai amb la Colònia 
Qumran a Montserrat. Va quedar molt decebut quan vam haver de deixar 
aquesta tasca per falta de mitjans.

Una altre qüestió important fou la reconversió del butlletí El Matí, que en la 
seva última publicació ja s’ha editar el número 100. Tal com s’ha apuntat, El 
Matí, va ser una idea formulada per Mn. Màrius Rodrigo com a diari de la 
Romeria de Lleida. S’editava un exemplar per cada dia de la Romeria. Però amb 
l’entrada com a consiliari de Mn. Xavier Batiste, El Matí va deixar de ser el diari 
de la Romeria per convertir-se en el butlletí de la Confraria. L’actual format 
permet que el butlletí arribi a tots els membres de la Confraria i als devots de 
la Moreneta, informant de les notificacions i celebracions de la Confraria, de 
temes espirituals, teològics, històrics, tradicionals i, per descomptat, també de 
notícies del Monestir de Montserrat. Els seus Davantals eren un referent per a 
tots nosaltres.

Fou un home de Montserrat a Lleida. Va ser un sacerdot que estimava la 
Moreneta amb desmesura. Montserrat era per a ell un referent. No es perdia cap 
oportunitat per pujar a la Muntanya Santa a venerar Nostra Senyora. Sempre 
ens deia: “Montserrat és el nostre Sinaí i, per tant, hem de tenir en compte tota 
la riquesa artística, cultural, espiritual i litúrgica que ens aporta el Monestir”.

El seu tarannà, la seva bonhomia i el seu amor a la Mare de Déu de Montserrat 
se’ns ha encomanat a tots els que vam estat al seu costat. En aquest acte li hem 
volgut retre homenatge pels anys de dedicació i encert, per tot el que ens va 
donar i per la tasca feta al nostre costat. Avui sols ens queda mostrar-li el nostre 
agraïment.

L’acte tinguè uns intermedis musicals a càrrec de Joan Mas, antic escolà de Montserrat.∂∫



La rialla de Mn. Batiste
Ramon Prat i Pons

Prevere de l’Església de Lleida

Abans que res, vull donar 
les gràcies a la Confraria 
de la Mare de Déu de 
Montserrat de Lleida, i 
al seu president Sr. Josep 
Estruch, per invitar-me a 
participar en aquesta taula 
rodona d’homenatge a Mn. 
Xavier Batiste i Mercadé, 
perquè penso que és 
l’homenatge a l’autenticitat 
d’un gran home cristià, 
prevere, servidor de la comunitat cristiana i de tota la societat de Catalunya.
La meva intervenció serà breu i esquemàtica per tal que la retòrica no aigualeixi la 
lluminositat del seu testimoni cristià viscut al llarg de tota la seva vida fins a la mort. 
El meu pensament tindrà dues parts i una conclusió. Les dues parts faran referència 
a la persona i a l’obra. En la conclusió explicaré perquè he posat a la meva intervenció 
el títol “La rialla de Mn. Batiste”.
I.- La persona.
• Vaig conèixer Mn. Xavier l’any 1961 en una trobada dels joves de la parròquia de 
Sant Llorenç de Lleida amb els Minyons Escoltes de Lleida, que teníem com a cap 
de l’agrupament a en Ramon Pardell, un altre testimoni fefaent de l’autenticitat 
cristiana. En aquella trobada em va sorprendre la proximitat de Mn. Batiste als 
joves de la seva parròquia de Sant Llorenç i també als joves escoltes que acabava de 
conèixer en aquella trobada realitzada a l’horta de Lleida a la finca d’un dels germans 
Pelegrí. La proximitat es manifestava de moltes maneres, però especialment en el 
respecte a les persones i en la rialla transparent i neta que brollava del seu interior. 
• Poc desprès d’aquella trobada vaig fer l’opció de no anar a la Facultat de medicina, 
sinó entrar al Seminari de Lleida. Estant en el Seminari Mn. Batiste fou traslladat 
a la parròquia de Santa Maria Magdalena, que era la comunitat cristiana concreta 
on havia crescut en la fe amb l’ajuda d’un grup de Revisió de Vida del Moviment 
de la Joventut Estudiant Cristiana – JEC. Al Seminari durant el tractament d’una 
epidèmia de la grip ens varen infectar una hepatitis a uns quants seminaristes. 
Aleshores, estant a casa dels meus pares que tenien cura de mi, vaig tornar a 
trobar-me amb la rialla de Mn. Batiste, perquè durant els sis mesos que va durar la 
recuperació de la salut em va portar cada dia la comunió a casa i, a més a més, la 
relligava amb l’evangeli de l’eucaristia que havia celebrat poc abans a la parròquia. 
Aquest tarannà pastoral tenia molt valor, perquè era durant la celebració del Concili 



Ecumènic Vaticà II. Tinc moltes fotografies a la meva ment de la joia d’aquell 
moment diari, quan em portava la comunió, perquè em donava força per viure la 
malaltia no com una desgràcia sinó com un temps difícil però de creixement en la fe.
• Recent ordenat prevere l’any 1969, justament una setmana després, Mn. Xavier em 
va convidar a anar a una trobada de 400 preveres a Montserrat sobre el compromís 
dels preveres en l’aplicació de les resolucions del Concili Ecumènic Vaticà II a la 
nostra Església catalana. Em va impactar veure que el coneixien molts dels preveres 
participants en aquella trobada d’esperança. Els anys posteriors a aquell primer 
contacte acostumàvem a passar dues setmanes amb la comunitat dels monjos de 
Montserrat a l’hostatgeria interna del Monestir. Les dedicàvem a llegir, a estudiar, 
a pregar i a compartir amb els altres companys de l’hostatgeria. És ben cert que La 
devoció a la Moreneta va guiar sempre la rialla d’en Xavier fins a la mort.
• Val a dir que en Xavier va rebre una formació teològica ferma, mitjançant dues 
llicenciatures: La de la Facultat de Teologia de Barcelona i la de l’Institut Catòlic 
de París, on va residir dos anys, tot cooperant al mateix temps en la tasca pastoral 
d’una de les parròquies de París. Les seves publicacions són un testimoni de la seva 
qualitat teològica no retòrica, sinó profunda i senzilla, que no les enumero perquè 
abans ja ho ha fet el Sr. Estruch, president de la Confraria de la Mare de Déu de 
Montserrat.
• L’orientació pastoral constant de Mn. Batiste ha estat sempre l’acompanyament 
de les persones concretes i de diversos grups que han viscut llur compromís en 
“temps difícils”: els Escoltes, el moviment Pax Christi, el suport a la justícia social 
de l’ensenyament social de l’Església que li va costar l’enviament a fer la “mili” a 
l’Àfrica, etc... Tot això sense enfadar-se mai ni qüestionar el seu servei ministerial, o 
bé l’obediència a la jerarquia eclesiàstica.
• Tota aquesta trajectòria que he compartit amb ell ha tingut sempre un element 
bàsic: la cooperació amb el laïcat i els religiosos, des de la concepció de l’Església 
Poble de Déu, Cos de Crist i Temple de l’Esperit. Aquesta cooperació era la pròpia 
d’un prevere postconciliar sense afany de poder sinó solament de servei joiós i 
obert. En el tracte amb el laïcat, també vull subratllar la proximitat d’en Xavier als 
homes i a les dones sense haver caigut mai en el parany d’una actitud “masclista” 
o paternalista.
• També vull destacar l’impacte que sempre m’ha produït observar la humilitat 
elegant i senyorial de Mn. Batiste davant els “menyspreus injustos” que se li han 
fet al llarg de la seva vida. Per suposat, al mateix temps que no es sentia ferit per 
aquests menyspreus, tampoc es deixava influenciar i seguia ferm en el seu camí, 
amb personalitat però sense arrogància. En dono testimoni perquè al llarg de 
bastants anys, un dia a la setmana en acabar de dinar a la Casa Sacerdotal anàvem a 
fer un cafè i comentàvem els esdeveniments, les alegries i les penes, les esperances 
i les frustracions. Tinc un àlbum meravellós de fotografies internes d’aquells “cafès 
setmanals” acompanyats sempre per la música de fons de la seva “rialla”.
• Aquesta fidelitat, aquest tarannà i aquesta rialla el van acompanyar durar tota la 
vida, fins al dia --un dia més-- en què en Xaier Batiste es va adormir en el Senyor. 



Recordo que en assabentar-me del seu traspàs no vaig sentir tristesa, sinó una 
nostàlgia serena i la joia de tenir gravada al meu interior la seva rialla, ara ja des de 
l’horitzó de l’infinit de la trobada definitiva amb Déu. Aquesta nostàlgia i aquesta 
joia encara estan vives en el meu interior en l’actualitat. En dono testimoni
II.- L’obra.
Atès que els companys de la taula rodona d`homenatge a en Xavier ja han parlar 
abastament de la seva tasca pastoral i de tots els seus serveis, em limitaré a fer una 
enumeració d’uns flashos pastorals i uns subratllats:
1.- Pastor de parròquies evangelitzadores: Sant Llorenç, Santa M. Magdalena, Os 
de Balaguer, Torres de Segre... Una tasca parroquial viscuda sempre dins d’una 
pastoral de conjunt compartida amb altres preveres i laics. En aquesta perspectiva 
cal destacar l’acció conjunta desenvolupada a la zona pastoral de la Vall d’Àger, Les 
Avellanes i Os de Balaguer, compartida amb un altre prevere de la diòcesi de Lleida 
i un prevere del bisbat d’Urgell, i també amb els religiosos maristes del Monestir 
de Santa Maria de les Avellanes. Aquella tasca que superava els límits de dues 
diòcesis, que a petició seva vaig acompanyar amb la meva tasca de professor de 
teologia pastoral, fou una intuïció pastoral que, si en lloc de diluir-la per part dels 
dirigents eclesiàstics s’hagués potenciat, avui seria un model de referència per la 
nova configuració de l’acció pastoral de l’Església en el món que ens demanen els 
temps presents.
2.- Comunitats de base. L’acompanyament de la comunitat de base anomenada 
de les Escoles Espiga i Alba és un altre eix vertebrador del seu ministeri. Fou una 
experiència que posteriorment es va potenciar encara més amb la federació de 
diverses comunitats de base, que van aportar molta llum a la renovació postconciliar 
de la nostra diòcesi de Lleida. Els seus efectes encara duren en l’actualitat.
3.- Consiliari de diverses institucions i moviments apostòlics. La tasca de consiliari 
dels Minyons Escoltes i Guies Sant Jordi, del Moviment de la Joventut d’Acció 
Rural Cristiana - JARC i del Moviment de Pobles i Comarques i d’altres fou un 
altre eix vertebrador de la seva obra. A més a més, aquest acompanyament no 
fou viscut com una alternativa a la parròquia, sinó com una complementarietat 
amb la tasca parroquial i amb les comunitats cristianes de base. Fruit d’aquesta 
complementarietat foren les Jornades anuals de Consiliaris de Pastoral de Joventut 
en el temps de Nadal i les Jornades diocesanes de Pastoral de Conjunt en el mes de 
setembre.
4.- Confraria de la Mare de Déu de Montserrat. N’hi ha prou amb mirar atentament 
aquesta taula rodona d’homenatge a Mn. Batiste, que en les seves intervencions 
són un mosaic de la qualitat de la seva aportació a la Confraria. Els nombrosos 
participants acrediten la presència viva de Mn. Xavier en la comunió dels sants.
5.- Acompanyament de moltes persones. Es podria escriure un llarg article solament 
sobre aquesta dimensió de l’obra de Mn. Batiste. Em limitaré a il·lustra-ho amb 
una anècdota. El professor i historiador Dr. Manel Lladonosa i Vall·llebrera 
em va dir que en aquells moments tant difícils de la secularització dels anys 
60 en els quals molts joves van desconnectar de les estructures de l’Església, 



un dia va pensar i es va dir a si mateix: “Si el cristianisme fos viscut com ho fa 
Mn. Batiste, els joves no haurien marxat de l’Església. El seu exemple i el seu 
model de prevere —va afegir-- a mi em va ajudar a reafirmar la meva opció 
cristiana, malgrat la dura pressió de l’ambient social en contra”. 
6.- La soledat “lluminosa” de la recta final. Els darrers anys, tot i que va 
continuar servint les comunitats amb l’ajuda dels amics i amigues que 
l’acompanyaven amb el cotxe a les parròquies i les trobades arxiprestals 
o del Moviment de Pobles i Comarques del món rural, el seu testimoni de 
joia serena a la Casa Sacerdotal, la seva col·laboració en l’animació de les 
celebracions de l’eucaristia dels preveres grans i malalts residents, ha estat la 
“cirereta” que ha culminat la meravella d’una vida viscuda en la fe i el servei.
III.- Conclusions.
Acabo aquesta intervenció que he titulat “La rialla de Mn. Batiste” amb tres 
afirmacions personals senzilles:
• Sento la joia d’haver conegut en Xavier Batiste, un cristià “adult”, perquè 
tot i que hi ha molts “adults cristians”, no hi ha massa “cristians adults”.
• Sento la joia d’haver conegut a en Xavier, un testimoni “visual” de la fe 
missionera i compromesa amb la causa de la humanitat, perquè la presència 
dels cristians en el món s’acredita pel testimoniatge senzill i joiós,  més que 
no pas per la retòrica de les bones paraules.
• Sento la joia d’haver conegut a Mn. Batiste, un servidor ministerial 
“atractiu”, dins l’Església al servei del món, perquè si ser prevere és un do 
per la persona que ha sentit la crida de Déu, però encara ho és més per la 
comunitat cristiana i per la societat secular.
Mn. Xavier Batiste i Mercadé,  en el cor de molta gent entre els quals m’hi 
compto jo mateix i també tots vostès, és una diapositiva vivent de l’evangeli 
del Crist vivent, perquè ha lligat humanisme/fe i ha integrat harmònicament 
les dimensions de la masculinitat/feminitat en la vida personal, social i 
eclesial.
La rialla de Mn. Batiste, doncs, no és un pur record del passat sinó la intuïció 
de la joia que ens espera al cel, puix que amb el pas dels anys aquella “rialla” 
de fa temps no solament no s’ha perdut sinó que ha esdevingut una “rialla 
lluminosa”.  
Per això acabo la meva intervenció suggerint a tots vostès que el millor 
homenatge que podem fer a Mn. Batiste avui en aquest acte d’homenatge a la 
Casa de l’Església-Acadèmia Mariana de Lleida hauria d’ésser aquest: 
Ara i aquí, en silenci, renovar el nostre seguiment del Crist, en Església, 
sempre al servei de la terra catalana i de tots els éssers humans sense cap 
exclusió.



“Una persona bona i un gran sommiador”
Conxita Pozas

Animadora de Comunitat de l’arxiprestat del Baix Segre

En 1º lloc avui vull agraïr-vós aquets petit 
homenatge que feu a Mossèn Xavier. 
Molt merescut per cert. (Que bonic 
seria fer els homenatges en vida!!!.
Nosaltres en Joan i una servidora, 
part de les persones que som avui li 
devem a M. Xavier. Han estat 30 anys, 
junts, treballant a la Pastoral familiar, 
a l’Arxiprestat del Baix Segre. Amb 
parelles, matrimonis i famílies. Treballant, servint, aprenent uns dels altres 
sempre desde el el respecte i l’estimació. 
Mossèn Xavier era una persona bona, molt humana, era un gran somiador, era 
incansable, la seva entrega i disponibilitat. Mossèn Xavier es feia estimar per 
tothom. Quin gran psicòleg!
Recordo una etapa difícil i dura en la nostra vida, de caire familiar ens vàrem 
fer càrrec de 2 criatures de 2 i 5 anys, mossèn Xavier sempre va estar al nostre 
costat, molt pendent de nosaltres, no ens va deixar mai. Cada dia ens trucava 
com esteu?. (Va donar un testimoni magnífic de fe als nens). Ara amb 17 i 20 
anys.
Feie revisió de vida cada setmana, i amb Ell vàrem descobrir la gratuïtat del 
servei, de l’entrega, del perdó, de l’amistat i sobretot de, l’amor de Jesús.
Anàvem un cop a la setmana a dalt del Montsant  a pregar, era un enamorat 
de la muntanya, juntament amb mossèn Evarist, gran amic de mossèn Xavier.
Ell ens va ajudar, i ens ajuda molt espiritualment, era un Sant home, nosaltres 
quant es deixava ajudar, ho fèiem econòmicament. 
Això ens va fer molt mal.
Avui el continuem sentiment molt a prop nostre Mossèn Xavier, i que això ens 
encoratgi a donar passos endavant, com era la seva gran il·lusió i la nostra. 
I això ho farem mentre les forces aguantin, i el Senyor ens ajudi.



“Era un servidor de tots”
Xavier Pelegrí.

Expresident de Vida Creixent

És un goig poder parlar de Mn. Xavier 
Batiste, a qui considerava un autèntic 
amic. Jo me l’estimava molt. Quasi es 
pot dir que vam compartir una vida 
en comú i sempre amb molt bona 
harmonia.
Ja ens vam conèixer de ben petits. 
Vivíem al mateix barri, a la cantonada 
de l’hort del Seminari. Jo era una mica 
més gran que ell i el vaig veure créixer. Recordo el seu pare amb la somereta. Molt 
bona persona. El veïnatge comportava pertànyer a la mateixa demarcació on ens 
comunicàvem pel carrer i jugàvem amb els mateixos companys. Després, una 
vegada va entrar a estudiar al Seminari, el vaig anar veient a través dels contactes 
que jo també hi mantenia dintre del Seminari amb amics i els meus germans.
Una vegada Mn. Xavier Batiste ja va acabar els estudis i es va ordenar sacerdot, 
vam coincidir novament a la Parròquia de Sant Llorenç, on ell va ocupar el càrrec 
de vicari. Jo era molt afí a aquesta Parròquia i, per tant, vam continuar els contactes 
a través de múltiples activitats parroquials: catequesi, reunions, celebracions, etc.
La primera nota a destacar, va ser la celebració de la comunió del meu fill. El sacerdot 
que portava la catequesi era Mn. Batiste. Per la nostra família era important la 
comunió del primer fill. Aquesta va ser una nova oportunitat de seguir treballant 
junts per l’Església de Lleida.
Per qüestió del feina, vaig anar a treballar a Tamarit de Llitera, motiu pel que vam 
separar-nos durant un període de temps. Però els afers de la vida van fer que 
després d’uns anys, al tornar a viure a Lleida i ubicar-me a la Parròquia de Santa 
Teresina, vaig començar a participar amb el grup de Vida Creixent, de la que Mn. 
Xavier Batiste n’era el viceconsiliari, pel que tornàvem a coincidir novament i ens 
permetia participar en unes tasques conjuntes. 
Mentrestant, l’Associació de Vida Creixent va passar per una època de dificultats, el 
que va provocar fer entre alguns membres de la Junta, algunes trobades clandestines 
juntament amb Mn. Batiste. Aquesta situació va produir la convocatòria de noves 
eleccions, en què vaig sortir elegit President. Jo desconeixia totes les accions que 
portava a terme Vida Creixent, però vaig tenir la sort de comptar amb Mn. Xavier 
Batiste que em va ajudar en tot moment. 
Aquesta nova situació va crear una confiança mútua entre tots els membres de la 
Junta i Mn. Batiste, el que va provocar que demanéssim  al bisbe Joan Piris que fos 
el nostre nou consiliari.



La unió de la Junta amb el nou consiliari, Mn. Xavier Batiste, va ser molt profitosa. 
Ell tenia molta feina a la Diòcesi, no tenia mai un no per ningú, sempre estava 
disposat a col·laborar en tot el que se li demanava. La seva activitat desbordant ens 
va sorprendre a tots. Arribava a tot arreu, hi dedicava moltes hores.
A Vida Creixent sempre ens va acompanyar, va obrir nous camins, destacant les 
coses que ens feia falta revisar i aportant noves propostes, però sempre acceptant 
les decisions dels membres de la Junta. Ens parlava de corresponsabilitat en les 
decisions de Vida Creixent. Home que aconsellava, però deixava fer. Era una 
persona senzilla i molt humil. Mai no volia sobresortir, sempre volia quedar en la 
penombra.
Tota la gent de Vida Creixent el recorda. Assistia a totes les trobades, anava a totes les 
sortides programades. Assistia a totes les reunions, tant locals com intercomarcals. 
Era una persona molt estimada per tots els grups de la interdiocesana de Catalunya. 
Sempre el trobarem amb un somriure.
Va mantenir una relació extraordinària amb els meus germans, sobretot amb el 
Bonaventura, amb el qual va coincidir en varies activitats pastorals. Es tracta de 
dos clergues que van deixar una gran petjada a la Diòcesi. El meu germà va marxar 
a Colòmbia de missioner i ja no va tornar, però el record conjunt va perdurar en la 
nostra memòria.
Per altra part, quan vaig ingressar a la Casa Sacerdotal, va fer-li una gran il·lusió i 
va mostrar-me una gran alegria, per retrobar-nos en un lloc de relació tan íntima. 
La convivència a la Casa Sacerdotal era molt bona, però sempre hi havia alguna 
cosa que el preocupava. Ell sempre estava obert a tothom, però les seves opinions 
algunes vegades podien arribar a ser discrepants, el que l’incomodava molt. Per 
això, quan vaig arribar va posar-se molt content, doncs sempre havíem mantingut 
uns ideals d’Església força compartits. Ell era un referent per a mi.
La seva malaltia ens va doldre molt. A poc a poc anava perdent un amic i un 
conseller. A Vida Creixent vam haver de fer nous plans. Es va buscar un substitut 
com a consiliari, però sempre el vam continuar valorant i vam procurar que sempre 
se sentis estimat per tots els membres del grup. Ell continuava ajudant, opinant i 
aportant nous camins, però ara ja amb un nou recorregut. Podem manifestar que 
durant tota aquesta etapa, ell es va sentir completament valorat i estimat.
De sempre va mantenir una pobresa personal. La seva senzillesa, l’entrega als 
altres, l’entusiasme, son virtuts a destacar entre moltes altres. Tot aquest esperit 
emprenedor també el vam trobar a faltar.
Tot el que feia ho feia bé i amb senzillesa, ple d’amor als altres. Ell deia que no es 
volia jubilar mai. Volia estar per tot el que se li demanava. Sempre a disposició de 
la seva Església. La seva política era estimar al seu país, Catalunya. Respectava 
tothom, tant les persones d’Església com els qui es mantenien fora o la criticaven. 
Ell sempre aportava el seu punt de vista per convèncer els qui desaprovaven la 
seva estimada Església. No tenia res seu, tot ho compartia. Era un servidor de tots, 
sense protestar mai de res. En resum, Mn. Xavier Batiste era un home bo.






